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Van: 

Verzonden: 

Aan: 

Onderwerp: 

Sjoerd Bonnema 

zaterdag 10 februari 2024 1 5:00 

provincie Drenthe 

De wolf als gids. 

Aan de gedeputeerde van de Provincie Drenthe en Provinciale Staten van Drenthe 

Gezien de vele ondeskundige, onjuiste en ophitsende berichtgeving over wolf en landbouwtransitie uit voornamelijk 

agrarische / extreemrechtse hoek stuur ik even dit opiniestuk, geplaatst in het DvhN van mijn hand door. Beschamend 

hoe ook uw bestuurders zich laten lijden door soms waanzinnige onbewezen feiten. Wie dieren houdt moet daar goed 

voor zorgen en ze beschermen. Van altijd maar weer de hand ophouden of complottheorieën de wereld insturen wordt 

de wereld niet beter van. 

https:// reader. n ie uweoostste 11 i ngwe rver. n 1/ n ie uweooststel I i ngwe rve r /54 7 / a rticle/ 1982154/12/3/ re nder /?to ke n=da 22 

b71fb5d81c9de7b2654b89469325&appid=dk.e

pages.nieuweooststellingwerver&appversion=l.22.09&page_url=https%3A%2F%2Fkrant.nieuweooststellingwerver.nl% 

2Ftitles%2Fnieuweooststellingwerver%2F10244%2Fpublications%2F547%2Fpages%2F12 

Vriendelijke groet, 

Sjoerd Bonnema  
PROVINCIE DRENTHE

No.: 

lngek.: l O r- td. 2024

TEAM: 
TE BEH. DOOR:
DWS: fG.AFO.; 
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De wolf als gids 

FOTO ANP / EPA 

Zodra een zeldzaam dier onze leefomgeving komt verrijken schieten veel 

politici/bestuurders in een kunstmatig aandoende stress. Als het nu om 

een gevlekte witsnuitlibelle gaat of om de wolf, de natuur is in eerste 

instantie bedreigend. En dat te bedenken dat dergelijke kleine successen 

in de natuur schaars zijn. Nergens in Europa gaat het zo slecht met de 

biodiversiteit als in Nederland. Momenteel is er nog maar 15 procent over 

van de inheemse planten- en diersoorten die we in 1900 in ons land 

hadden. 

Broodje shoarma 

Na voorlichting door een ecoloog moet ik concluderen dat bij een deel van 

de gemeenteraad van Ooststellingwerf nog steeds niet sprake is van 

voortschrijdend inzicht. Ondanks de kennis dat meer dan 90% van de 

schapenhouders hun schapen als broodje shoarma in hun land aanbieden 

werd en wordt er van alles bedacht en verdraait om de wolf te elimineren. 

'Het Drents-Friese Wold is te klein' en 'de onwetende grachtengordel' 

waren in het debat de populistische non-argumenten. 
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De voorlichting van de ecoloog was overigens niet helemaal compleet. 

Het Drents-Friese Wold e.o. is net als elk ander gebied namelijk helemaal 

niet te klein voor enkele roedels wolven. Tenzij we natuurlijk een 
ondoordringbaar hek om elk natuurgebied zetten. Een beperkt aanbod 

van (bepaalde) prooidieren wordt op verschillende manieren door de wolf 

'opgelost' . Het vergroten van het territorium bijvoorbeeld. Dit kan tot 

gevolg hebben dat een roedel met een andere roedel in contact komt en 

elkaar eventueel verdrijven, verwonden of soms doden. Ook kan de wolf( 
gedeeltelijk) overgaan op andere prooidieren. Van muis tot edelhert. En 

bij een echt tekort aan prooidieren krijgen de wolven, net als vossen 

minder jongen. Met een mix van bovenstaande maatregelen weet de wolf 

zelf wel zijn bestaanszekerheid te reguleren. 

Jacht verbieden 
Verder helpt het natuurlijk dat andere prooidieren als edelherten en 

everzwijnen in onze natuur- en leefgebieden kunnen komen. Een goede 

en vrij logische maatregel die wij als mensen in dit verband verder 

kunnen nemen is de jacht in zijn geheel verbieden. Een andere meer 

empathische kijk op zorg voor en bescherming van onze 

(landbouwhuis)dieren is ook heel belangrijk. Miljoenen 

landbouwhuisdieren belanden vroegtijdig in het slachthuis. Daar komt 

geen wolf aan te pas. 

Toekomstbestendig 

Verder zijn het uitfaseren van de intensieve veehouderij, het meer dan 

halveren van het aantal landbouwhuisdieren en het sterk terugdringen 

van kunstmest- en pesticidengebruik noodzakelijk. Deze maatregelen 

dienen tevens vele andere met elkaar samenhangende doelen op het 

gebied van dierenwelzijn, milieu, natuur, biodiversiteit en gezondheid. 

Dat is dus kiezen voor een regeneratieve duurzame toekomstbestendige 

land- en tuinbouw die ook op de lange termijn tegen een stootje kan. Dat 

is geen wensdenken of 'onwetend grachtengordel'-gedachtengoed maar 

iets wat al 100 jaar bestaat, namelijk de biodynamische landbouw. 

Laat de wolf met zijn intelligentie en aanpassingsvermogen dus niet de 

goedkope kop-van-jut zijn maar juist onze gids naar een meer natuurlijke 
leefomgeving en toekomstbestendige land- en tuinbouw. 

Sjoerd Bonnema, Fochteloo 

Ecologisch imker, kunstenaar en muzikant 




